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نباید از فولاد توقع بیجا داشت
مطهری که حالا قرار است بار دیگر دستیاری در لیگ برتر را تجربه کند، از شرایط فولاد و همکاری با 

گل محمدی می گوید
حمید مطهری بعد از فعالیت در تیــم ملی به عنوان یکی 
از دستیاران امیر قلعه نویی، ســرانجام تصمیم به جدایی 
گرفت. او در اواخر لیگ فصل گذشته راهی تراکتور شد و 
قرار بود همراه با یحیی گل محمدی برای فصل جدید هم در 
این تیم تبریزی مربیگری کند ولی در نهایت حضور یحیی 
در تراکتور منتفی شد تا مطهری هم بعد از اتمام فصل جدا 
شود. حالا او در فولاد دوباره در کنار گل محمدی کار خواهد 
کرد تا یک چالش جدید را تجربه کند. با مطهری در مورد 
وضعیت فولاد و مسائل مختلف دیگر صحبت کرد یم که او 

به سؤالات همشهری پاسخ داد.

   قبلا گفتــه بودید فقــط کنار یحیی 
گل محمدی به عنوان مربی کار می کنید. به همین 

دلیل به فولاد رفتید؟ 
فولاد باشگاه ریشه دار و با شخصیتی است و هواداران خیلی 
خوب و ساختار خوبی دارد. بله درست است. یکی از دلایلی که 
فولاد را انتخاب کردم، حضور یحیی گل محمدی در این تیم 
بود. من قبلا گفته بودم کارم را به عنوان سرمربی ادامه می دهم 
ولی درخواست آقا یحیی باعث شد به فولاد بروم. من فقط با 
گل محمدی کار می کنم چون او را دوست دارم و قبولش دارم. 
یکی دو پیشنهاد هم به دستم رسید ولی با توجه به  خصوصیات 

اخلاقی  که دارم تصمیم گرفتم فولاد را انتخاب کنم.

   فولاد فصل بســیار بدی را پشت سر 
گذاشت و در آستانه سقوط قرار داشت. برای این 

فصل چه هدفی را دنبال می کنید؟
اینطور نیست که بگوییم چون یک کادر فنی جدید به فولاد 
آمده، باید توقع بالایی از این تیم داشته باشیم. ما در مرحله 
اول باید فولاد را به  ثبات برسانیم و بعد شرایط تیم را برای 
آینده بهتر کنیم. مهم این است که ما به معنای واقعی یک 
تیم باشیم. فولاد 3-2ســال دیگر می تواند  بین مدعیان 
قهرمانی قرار بگیرد ولی اینکه الان توقع بیجا داشته باشیم، 
درست نیست. مدعی بودن و قهرمان شدن قواعد و اصول 

خودش را دارد.

   رونــد جــذب بازیکــن در فصل 
نقل و انتقالات برای شما راضی کننده بود؟

بد نبود ولی می توانست خیلی بهتر باشد. فولاد شاید انتخاب 
چهارم یا پنجم بازیکنان باشد و این شرایط را سخت می کند 
و با وجود تیم های متمول، خیلی ســخت است که با آنها 
رقابت کنیم. البته گلایه ای هم نیست و باید دست به دست 

هم دهیم تا فــولاد را به روزهای خوبــش برگردانیم. این 
موضوع فقط به بازیکنان و کادر فنی مربوط نمی شــود و 
مدیریت، هواداران و برخی فاکتورهای دیگر هم مهم است.

   لیگ ایران در حالی شــروع می شود 
که بعضی از اســتادیوم ها آماده نیســت و برخی 
ورزشگاه ها نیز مشکلات خاص خودشان را دارند. 

این وضعیت نگران کننده نیست؟
متأسفانه فوتبال ایران با این مشکل اساسی مواجه است و 
ما به ســاختارها و آکادمی ها اهمیت نمی دهیم و در بحث 
برنامه ریزی مشــکل داریم. می بینید قطر با 2میلیون نفر 
جمعیت چه استادیوم هایی دارد و جام جهانی برگزار می کند، 
عربستان هم میزبانی جام جهانی را گرفته است. دولت ما هم 
باید کاری کند که فوتبال ایران از لحاظ ساختاری جایگاه 
مناسبی پیدا کند. همه تیم ها در ایران با مشکل زمین تمرین 

و استادیوم مواجه هستند و این خیلی درناک است.

   در یک مقطع هم در تیم ملی بودید. چرا 
جدا شدید؟

دلیل خاصی نداشت. من آرزویم این بود که مربی تیم ملی 
ایران شوم که شدم و باید از امیر قلعه نویی و دیگر همکاران 
عزیزم در تیم ملی تشــکر کنم. من دوســت داشتم  شأن 
و شخصیت مربیان تیم حفظ و بیشــتر به مربیان احترام 
گذاشته شود. مربیان تیم ملی پولی نمی گیرند، البته این 
تنها مسئله ای نبود که منجر به جدایی من از تیم ملی شد. 

مسائلی مدنظر من بود که برخی از آنها رعایت نمی شد.

بهروز رســایلی|  بعد از وقفه ای طولانی، مســابقات لیگ 
بیست وچهارم فوتبال ایران از امروز آغاز خواهد شد. قرار گرفتن 
این عدد برابر این اسم اما بیش از حد فریبنده است. تقریبا ربع 
قرن بعد از حرفه ای شــدن فوتبال در کشــور، انتظار می رفت 
امروز در نقطه بسیار بهتری ایســتاده باشیم اما چنین اتفاقی 
رخ نداده و گره های کور این فوتبال همچنان به قوت خود باقی 
است یا حتی بر تعداد آنها افزوده شده. مثلا بعد از این همه سال 
نه تنها مشکل حق پخش تلویزیونی رفع نشده بلکه حالا فقدان 
زیرساخت های اساسی هم بیش از هر زمان دیگری خودش را 
نشان می دهد. بیایید با بررسی چند کلیدواژه، چشم انداز نسبی 

فصل پیش رو را مرور کنیم.

موقتا راهی اراک شده، اســتقلال بین مشهد و ورزشگاه شهر 
قدس مردد است، چادرملوی اردکان هم روی زمین شهر قدس 
دست گذاشته، سپاهان به همسایه اش ذوب آهن متوسل شده 
و قرار است فعلا در فولادشهر بازی کند و سایر قضایا. در تهران 
ورزشگاه آزادی شرایط میزبانی را ندارد و گفته می شد مسابقات 
به استادیوم تختی منتقل خواهد شــد اما دیدند شرایط آنجا 
بدتر است و الان خود تیم ملی هم جایی برای پذیرایی از رقبا 
ندارد! در مورد این رنج بزرگ، 42ســال بعد از حرفه ای شدن 
فوتبال ایران چه باید گفت؟ چه بگوییم که تکراری نباشد و اصلا 
امید برود مختصر تأثیری روی مسئولان بگذارد؟ هر چه کلمه 

داشتیم قبلا خرج کردیم، الان فقط غم و اندوه برایمان مانده.

   کیفیت
اگر قرار باشد از نکات کمی روشن تر شروع کنیم، باید بگوییم انتظار 
داریم فصل جدید از نظر کیفی بهتر باشــد. ستاره های بیشتری 
جذب شده اند و مثلا استقلال یک تابســتان توفانی را پشت سر 
گذاشته است. تراکتور هم شــبیخون بزرگی به پرسپولیس زد و 
برای نیمکت سرمربیگری اش هم دراگان اسکوچیچ را استخدام 
کرد که به هر حال چهره جذابی است. در نتیجه احتمال می رود 

شاهد توازن قوای بیشتر و رقابتی دیدنی تر باشیم.

   شور و حرارت
این شاخص هم احتمالا بهتر خواهد بود. به جای پیکان که تیم 
خنثی و بی حالی بود، خیبر خرم آباد بالا آمده و البته چادرملوی 
اردکان که هــر دو تیم های جذابی به نظر می رســند. هرچند 
نمی توانیم آه و افســوس عمیق مان را بابت سقوط نفت آبادان 

پنهان کنیم. جای این تیم در فصل جدید خالی خواهد بود.

   کمک داور ویدئویی
تفاوت بنیادین این فصل با فصول قبلی فوتبال ایران آن است که 
قرار شده از همان ابتدا و در حداکثر مسابقات از سیستم کمک داور 
ویدئویی استفاده شــود. فعلا در هفته اول 2مسابقه پرسپولیس 
- ذوب آهن و شمس آذر - اســتقلال از کمک داور ویدئویی سود 
خواهند برد و انتظار می رود هفته های آینده این امکان برای سایر 
تیم ها هم درنظر گرفته شود. طبیعتا اگر این وقفه طولانی شود، 

بقیه باشگاه ها به بی عدالتی و تبعیض اعتراض خواهند کرد.

   استادیوم
و البته حادترین مشکل فصل جدید که مشکلات زیرساختی 
فوتبال ایران را بیش از هر زمان دیگری به رخ می کشد. بسیاری 
از ورزشگاه های کشور آماده رقابت نیستند و با مشکلات ریز و 
درشتی مواجهند. در نتیجه تیم های زیادی عملا بی جا و مکان 
شده اند و در حال یافتن زمینی برای بازی هستند! پرسپولیس 

جایی برای جوانان نیست
6آقای گل آخر لیگ ایران حدود 30سال داشته اند

سال هاست که در مورد پیر بودن کلی لیگ برتر فوتبال ایران سخن 
گفته می شــود. اینجا پدیده جوان کم داریم و باشگاه ها به راحتی به 
نفرات کم نام و نشــان اعتماد نمی کنند؛ آفتی که کم کم گریبان تیم 
ملی را هم گرفته است. این موضوع در ابعاد مختلف قابل مشاهده است 
و شاید یکی از نشــانه های جالب آن، میانگین سنی بالای بازیکنانی 
باشد که به عنوان آقای گلی دست پیدا می کنند و کفش طلا را می برند.

آقای گل 2فصل اخیر لیگ برتر که امسال راهی لیگ امارات شد، 
شهریار مغانلو بود. او این دو افتخار را در 28و 29سالگی ثبت کرده 
است. پیش از او، یعنی در لیگ بیست ویکم، گادوین منشایی آقای 
گل شد که در آن زمان 33ساله بود. کفش طلای لیگ بیستم هم به 
سجاد شهباززاده رسید که در بهترین فصل فوتبالش توانست 20گل 
برای سپاهان به ثمر برساند. سجاد هم در آن فصل 31سال داشت. 
قبل از آن یعنی در لیگ نوزدهم شیخ دیاباته از استقلال آقای گل 
شد و این در حالی اســت که مهاجم مالیایی در آن زمان 32سال 
داشت. در فصل هجدهم هم 2 فوروارد خارجی به طور مشترک آقای 
گل شدند؛ لوسیانو پریرا از فولاد و کی روش استنلی از سپاهان. نفر 
اول در آن زمان 35ساله بود و نفر دوم 30ساله. جالب اینجاست که 

آقای پریرا هنوز در حال بازی در لیگ به اصطلاح برتر ایران است!
شاید تنها آقای گل جوان این سالیان فوتبال ایران، علی علیپور 

بوده باشد که لیگ هفدهم در 22سالگی موفق به فتح کفش 
طلا شد. برای اینکه بدانید این اعداد چقدر مهم هستند و 

چگونه می توانند پیر بودن لیگ ایران را نشان بدهند، بد 
نیست سن و ســال آقای گل های فصل گذشته 5لیگ 
معتبر اروپا را مرور کنیم؛ ارلینگ هالند 24ســاله در 
لیگ برتر انگلستان، لائوتارو مارتینز 26ساله در لیگ 
ایتالیا، آرتم دووبیک 27ساله در لالیگا و کیلیان امباپه 

25ســاله در لیگ فرانســه. تنها هری کین 31ساله در 
بوندس لیگای آلمان ســن و سال بالاتری 
دارد. در این لیگ جایی که باید، برای 
جوانــان نیســت و این 
به زیــان آینده 
فوتبال ایران 

است.

 دوست داشتم در آزادی
با پرسپولیس بازی کنیم

محمد ربیعی که برای دومین سال در ذوب آهن مانده، از شرایط تیمش و بازی اول با پرسپولیس می گوید

امیرحســین اعظمی|  محمد ربیعی بعد از پشت سر 
گذاشتن یک فصل موفقیت آمیز در ذوب آهن، برای دومین 
فصل پیاپی هدایت این تیم را برعهده گرفته است. ذوبی ها 
سال گذشته با وجود بودجه محدودی که داشتند به نتایج 
خوبی رسیدند و لیگ را در رده ششمی به پایان بردند. حالا 
ربیعی قصد دارد تیمی بهتر از سال گذشته را راهی مسابقات 
کند. البته او تأکید می کند که هنوز ذوب آهن به شــرایط 
ایده آل و آرمانی نرسیده ولی قول  می دهد که آنها فوتبالی 
تاکتیکی و قابل قبول را در فصل جدید به نمایش بگذارند. 
ربیعی که باید در نخستین بازی لیگ مقابل پرسپولیس و 
کارلوس گاریدو قرار بگیرد، درخصوص شــرایط تیمش و 

مسائل مختلف دیگر به سؤالات همشهری پاسخ می دهد.

   شرایط ذوب آهن در آستانه شروع فصل 
جدید راضی کننده است؟

ابتدا باید بگویم خوشــحالم که فصل گذشته را با رتبه ای 
خوب به پایان بردیم. ما در حالی ششــم شــدیم که همه 
می دانســتند ذوب آهن با چه مشــکلاتی روبه رو بود. ما 
6بازیکن را به دلیل مصدومیت و خدمت سربازی از دست 
دادیم و این موضوع تیم را بیشتر دچار چالش کرد. درست 
است در شــروع نیم فصل دوم در چند بازی نتایج خوبی 
نگرفتیم ولی در ادامه به مسیر خودمان برگشتیم. حالا هم 

امیدوارم در فصل آینده روزهای خوبی را رقم بزنیم.

   هم فصل گذشته و هم برای این فصل، 
پیشنهادهایی داشتید ولی در ذوب آهن ماندید.

بله پیشنهادهایی داشتم و با اینکه در قراردادم بند جدایی 
وجود داشت ولی تصمیم گرفتم بمانم. مشکل اصلی فصل 
قبل بودجه بود و برای این فصل هم در بحث اضافه شدن 
بودجه، مغایرت هایی وجود داشت ولی قول داده اند که این 
موضوع حل شود. من مدیرعامل کارخانه را درک می کنم و 
کارگران عزیز باشگاه ذوب آهن هم برایم عزیز هستند. ما هم 
در بحث افزایش بودجه توقع منطقی و استاندارد داریم. به 
هر حال ذوب آهن سال قبل بهترین نتایج در 8-7 فصل اخیر 
را گرفت و طبیعتا انتظار می رود برای فصل جدید شرایط 

بهتری را در بحث بودجه تجربه کنیم.

   می توانستید به تیمی بروید که از لحاظ 
بودجه شرایط بهتری داشت؟

نیما نکیسا برای من قابل احترام است و از من خواست که 
بمانم. بازیکنان هم دوست داشتند این همکاری ادامه پیدا 
کند. ما در بازی های هفته هــای پایانی فصل قبل، خیلی 
شرایط خوبی داشــتیم، وقتی تیمی از لحاظ تاکتیکی و 
نتیجه گیری شرایط خوبی دارد، طبیعتا انگیزه هایش برای 

ادامه دادن همان شرایط بیشتر می شود.

   در گام اول بــا پرســپولیس روبه رو 
مي شوید. از این قرعه استقبال می کنید؟

ما نسبت به سال گذشته تغییراتی داشته ا یم و طبیعتا در 
شروع لیگ، شــرایط ایده آل و آرمانی نداریم ولی قطعا در 
ادامه وضعیت بهتر می شود. جسته و گریخته شنیده بودیم 
که لیگ برتر از شهریور ماه آغاز می شــود و با اعلام برنامه 
بازی ها و تاریخ شروع مسابقات شــوکه شدیم و تیم را در 
25روز آماده کردیم. با این حال تلاش می کنیم تا لیگ را 
خوب شروع کنیم. در فصل جدید تغییراتی جزئی در فلسفه 

بازیمان داریم.

   در مورد پرسپولیس صحبت نمی کنید.
پرسپولیس در 2فصل اخیر قهرمان لیگ شده و در 8فصل 
اخیر 7قهرمانی را به دست آورده اســت. آنها تیمی بزرگ 
هســتند و برای موفقیت در لیگ نخبگان آسیا بسته شده 
است. شک ندارم که بازی ما و پرسپولیس جذاب خواهد شد.

   حتما خوشحالید که در ورزشگاه آزادی و 
مقابل هواداران پرسپولیس بازی نمی کنید؟

هواداران پرسپولیس و استقلال همیشــه برای من قابل 
احترام هســتند. اتفاقا دوست داشــتیم با پرسپولیس در 
ورزشــگاه آزادی و مقابل هوادارانش بازی کنیم که ظاهرا 
شرایط مهیا نیســت. من در اراک هم مربیگری کرده ام و 
برای مردم و هواداران فوتبال در این شهر هم احترام خاصی 

قائل هستم.

   نتیجه را پیش بینی نمی کنید؟
پیش بینی ســخت اســت، ما می خواهیم کیفیت خوب 
خودمان را در این بازی نشان دهیم و امیدوارم روز خوبی 

داشته باشیم.

پرسپولیس

سپاهان

استقلال

تراکتور

ملوان

خیبر خرم آباد

هوادارذوب آهن

آلومینیوم

مس رفسنجان

گل گهر

چادرملو

فولاد

نساجی

شمس آذر

البتــه خیبر که 
برای نخستین بار 
به لیگ برتر رسیده هواداران بسیار 
پرشــوری دارد و اگــر در این بازی 
میزبان بود، روز زیبایی در خرم آباد 
خلق می شــد، اما میزبان مسابقه 
هوادار است که تنها چیزی که ندارد، 

همان هوادار است.

   نساجی - فولاد
2تیم پرطرفدار امــا ناموفق فصل 
گذشته در نخســتین بازی فصل 
جدیــد روبــه روی یکدیگــر قرار 
می گیرند. البته شاید فرار نساجی 
از سقوط در آخرین هفته های فصل 
گذشته، لقب »ناموفق« را برای این 
تیم کمی کمرنگ کنــد اما به هر 
حال قرار گرفتن در خطر ســقوط 
و نهایتا کسب رتبه دوازدهم طبعا 
نتیجه خوبی برای نســاجی نبوده 
است. فولاد هم که یکی از بدترین 
فصل هایش را گذراند و اســتخدام 
یحیی گل محمدی نخستین واکنش 
باشگاه خوزستانی به این اتفاق بود. 
یحیی و ساکت الهامی فردا از ساعت 
19:30 در قائمشــهر به مصاف هم 

می روند.

   شمس آذر - استقلال
فصل گذشته بازی های شمس آذر 
مقابل تیم های بزرگ خیلی جذاب 
و پرگل از آب درمی آمد. ازجمله در 
مقابل همین استقلال و در همین 
شــهر قزوین، تیم ســعید دقیقی 
توانست یک مســاوی 2-2 را طی 
یک بــازی زیبا مقابل تیــم نکونام 
رقم بزند. اما امسال به نظر می رسد 
شــمس آذر تیم ضعیف تری است 
چون تقریبا تمامی بازیکنان خوب 
و مؤثرش را از دست داده. در عوض 
اســتقلال پرمهره تر و پرستاره تر از 
فصل گذشته بسته شده است. هر 
ستاره ای که هواداران این تیم فکرش 
را می کردند و هر اســم بزرگی که 
هواداران فکرش را هم نمی کردند، 
جذب اســتقلال شــده و تماشای 
نخستین بازی های این تیم را برای 
همه وسوسه انگیز کرده است. نکونام 
فصل گذشــته هم لیگ برتــر را از 
خارج خانه آغاز کرد و در آبادان 3گل 
به تیم صنعت نفــت زد. چهره های 
جدید استقلال، آلمدین زیلیکیچ، 
دیدیه اندونگ، رامیــن رضاییان، 
سامان فلاح، علیرضا کوشکی، گائل 
کاکوتا، محمدحســین اسلامی و 
میلاد زکی پور هســتند که لیست 
ســنگین و پرســتاره ای را شکل 

می دهند.

ادامه از 
صفحه9

نكته بازی

راضی هستی سردار جان؟
در مورد تنزل وحشتناک سردار آزمون از رم و لورکوزن به سطح 
شباب الاهلی زیاد صحبت شــده، اما آنچه این داستان را دوباره 
داغ کرد، حذف تیــم اماراتی از پلی آف لیگ نخبگان آســیا بود. 
شباب که در پلی آف اول موفق شده بود سپاهان را با 4گل ببرد، 
در پلی آف دوم با یــک گل به الغرافه قطر باخــت و از راهیابی به 
مرحله گروهی لیگ نخبگان بازماند. رســیدن به این مســابقات 
برای سران الاهلی بســیار مهم بود و از قضا جذب خود آزمون با 
هزینه 5میلیون یورو هم بخشی از حرکت به سمت همین هدف 
تلقی می شد. حالا باشگاه یک شکست مهم خورده و خود آزمون 
هم مسابقات معتبری که لااقل می توانست در سطح کمی حضور 
او در شباب الاهلی را توجیه کند، از دست داده است. به به که چه 

انتخابی کردید آقای آزمون!

تنه بیرانوند خورده به شما؟
حســین کعبی یکی از بازیکنان قدیمی و دوست داشتنی فوتبال 
ایران است. او در پست بال راست، جزو خوب های کشور بود و حتی 
زمانی که مصطفی دنیزلی در پرســپولیس از کعبی به عنوان یک 
بازیکن تهاجمی استفاده کرد هم خوش درخشــید. با همه اینها 
شاید اگر ما جای او بودیم به همین راحتی نمی گفتیم »با اختلاف 
بهترین دفاع راست تاریخ ایران من هستم و هزار سال دیگر در این 
پست مثل من نمی آید.« اولا که همیشه دیگران باید از آدم تمجید 
کنند. اینکه کسی از خودش تعریف کند، حتی اگر به حق باشد هم 
زیاد دلنشین نیست. به علاوه بالاخره ما در آن پست امثال زرینچه 
و مهدی مهدوی کیا را داشتیم و اینطوری هم نیست که هزار سال 
دیگر شبیه حسین آقا نیاید. نمی دانیم، شاید هم تنه علیرضا بیرانوند 

به کعبی خورده باشد!

پول رضایتنامه یک بازیکن هم نیست
خدا بخواهد، فصل جدید مسابقات لیگ برتر قرار است با استفاده 
روزافزون از کمــک داور ویدئویی برگزار شــود. هفته اول 2بازی 
پرسپولیس و استقلال از این شرایط برخوردار شدند و در هفته های 
بعد تعداد مســابقات بیشتر خواهد شــد. در همین راستا مهدی 
 VAR تاج، رئیس فدراسیون فوتبال گفته وارد کردن هر دستگاه
به کشــور بین 600تا 700هزار دلار هزینه دارد، یعنی مثلا 40تا 
50میلیارد تومان. بله، ظاهرا چشــمگیر اســت اما نــه وقتی در 
همین لیگ بازیکن جوانی داریم که هنوز 3بازی ملی هم نکرده و 
50-60میلیارد تومان پول رضایتنامه اش را داده اند. شما که این 
همه پول خرج بازیکنان معمولی و متوسط می کنید، هزینه قرارداد 
یکی از اینها را هم بدهید برای زیرساخت هایی مثل VAR و زمین 

چمن. به خدا راه دوری نمی  رود.

فصل جدید فوتبال باشگاهي ایران امروز آغاز مي شود؛ پرستاره تر و البته پرمسئله تر

سلام لیگ
چه کسی باور می کرد؟کج وکوله

همه شگفتانه های نخستین بازی پرسپولیس در فصل جدید
با وجود زمزمه هایی که در مورد تعویق لیگ بیست وچهارم به گوش می رسید، 
این اتفاق رخ نداد. به این ترتیب پرســپولیس فردا میزبان ذوب آهن اســت. 
این بازی در شرایطی انجام می شــود که کم و کیف برگزاری آن، از هر جهت 
غیرقابل پیش بینی بود و کسی فکرش را نمی کرد سرخ ها بعد از قهرمانی در 
فصل گذشته، نخستین بازی شان در فصل جدید را با این شرایط برگزار کنند. 
درنظر گرفتن این نکات، بار دیگر به شما یادآوری می کند فوتبال ایران تا چه 

اندازه می تواند مفرح و سرگرم کننده باشد!

   در اراک
بی گمان شگفت انگیزترین وجه این بازی، به محل انجام آن مربوط می شود. 
2تیم تهرانی و اصفهانــی باید در اراک با هم بازی کننــد و این از معجزات و 
کرامات فوتبال ایران است. با اینکه در تمام طول یک سال گذشته گفته می شد 
کار عمرانی ورزشگاه آزادی امروز و فردا تمام می شود اما حالا می گویند اصلا 
امکان برگزاری بازی در آن حتی به طور نصفه ونیمه هم وجود ندارد. بنابراین 
پرسپولیس در نخستین بازی اش در اراک میزبان خواهد بود و معلوم نیست 
این روند تا چه زمانی ادامه می یابد. هفته پنجم باید دربی تهران برگزار شود و 

اصلا تعجب نخواهیم کرد اگر شهرآورد بیرون از پایتخت باشد.

   بدون اوسمار
هنوز هم باورکردنی نیست که اوسمار ویرا بعد از نهایت استفاده از فرصتش 
به عنوان سرمربی موقت و کسب عنوان قهرمانی با سرخپوشان در لیگ برتر، 
پیشنهاد تمدید قراردادش را رد کرده و رفته. اگر روز بازی با مس رفسنجان 
شــما این حرف را به کســی می زدید، احتمالا فکر می کرد در حال شوخی 
هستید. اوسمار اما واقعا بوریرام تایلند را به پرسپولیس ترجیح داد و از قضا در 

نخستین بازی فصل جدید لیگ تایلند با 4گل به پیروزی رسید.

   بدون این همه ستاره
همیشه زمزمه هایی در مورد جدایی گسترده ستارگان پرسپولیس به گوش 
می رســید اما معمولا این اتفاق رخ نمی داد. این بار اما تک تک شــایعات به 
حقیقت تبدیل شــدند. علیرضا بیرانوند، دانیال اسماعیلی فر و مهدی ترابی 
به تراکتور پیوستند و عبدالکریم حسن هم به لیگ قطر بازگشت. طبعا تصور 

چنین شرایطی برای هواداران خیلی سخت بود.

   قبل از سوپرجام
البته این یکی خیلی هم غیرمنتظره نبود و از آنارشیسم حاکم بر فوتبال ایران، 
انتظاری جز این هم نمی رفت. به هر حال با وجود همه تأکیدها بر اینکه امسال 
دیدار سوپرجام پیش از شروع فصل جدید برگزار خواهد شد، باز هم این اتفاق 
رخ نداد و دیدار پرسپولیس- سپاهان در سوپرکاپ به زمان نامشخصی موکول 
شد. فعلا قرمزها در هفته اول لیگ باید با دیگر تیم اصفهانی یعنی ذوب آهن 

مصاف بدهند.

مصایب خوان کارلوس
سرمربی پرسپولیس در شروع فصل کار دشواری دارد

سرخپوشــان در حالی از امروز برای تداوم مســیر موفق خود در سال های 
گذشته آماده می شــوند که خوان کارلوس گاریدو، سرمربی این تیم در آغاز 
فصل به دلایل مختلف کار دشــواری دارد. بعضی از ایــن گرفتاری ها را مرور 

کرده ایم.

زمیــن نــدارد  |   می دانید که ورزشــگاه آزادی آماده نیســت و پرسپولیس )مثل 
اســتقلال( فعلا باید در زمین دیگری میزبان رقبا باشــد. ســرخ ها ورزشگاه اراک را 

برگزیده اند که اگر همه  چیزش هم خوب باشــد، باز 280کیلومتر با تهران فاصله دارد. 
به این ترتیب هر بازی خانگی قرمزها، به یک مســابقه بیرون از خانه تبدیل می شود که 

مکافات خاص خودش را دارد. دوست داشــتیم بدانیم الان گاریدو پیش خودش در مورد 
لیگ ایران چه فکری می کند؟!

مصدومیت اورونوف و عالیشاه  |   پرسپولیس در تابستان به اندازه کافی ستاره از دست 
داده و شاید دیگر تحمل غیبت بازیکنان بیشتری را نداشته باشد. با این حال در فاصله بسیار کوتاه 

تا شروع مسابقات، همچنان تکلیف اوستون اورونوف و امید عالیشاه روشن نیست. اورونوف 
یک بازیکن بسیار کلیدی برای قرمزها به شمار می رود و از مهم ترین عوامل مؤثر 

در قهرمانی فصل گذشته پرسپولیس بود. امید عالیشاه هم شاید بهترین 
فصل فوتبالش را پشت سر گذاشت. غیبت احتمالی این دو بازیکن در 

هفته های نخســت و درست در زمانی که مربی اســپانیایی نیاز به 
تثبیت خودش دارد، خبر خوبی نیست.

قرعه ســخت  |   همزمان، قرعه پرســپولیس در شروع فصل 
هم ساده نیست. قرمزها کار را با ذوب آهنی آغاز می کنند که 
فصل گذشته در بازی خانگی موفق به شکست آن نشدند. پس 
از آن بازی بسیار دشــوار مقابل تراکتور در تبریز در راه است؛ 
مقابل فوجی از ستاره های پرانگیزه کوچ کرده و احتمالا ده ها 
هزار تماشاگر تیم رقیب. ملاقات با فولاد و یحیی گل محمدی 

که شناخت کامل از تیم دارد، گام بعدی است. پس از آن گل گهر 
و نهایتا دربی تهران در هفته پنجم. این قرعه برای مردی که تازه 

قرار است توانایی هایش را به هواداران و منتقدان نشان بدهد، کمی 
بی رحمانه به نظر می رسد.

دفاع چپ نرسید

پرســپولیس همچنین در ترکیــب تیمی اش 

کاســتی هایی هم دارد که با وجود سپری شدن این همه 

وقت از پنجره نقل وانتقالاتی، هنوز برطرف نشده. قرمزها همچنان 

به یک مهاجم نوک نیاز دارند و نیز در پســت وینگر راست، فقط فرشاد 

احمدزاده و سعید صادقی افت کرده را در خدمت خود می بینند. با این حال 

قطعا بزرگ ترین حفره تیم در شــرایط فعلی پســت دفاع چپ است که تمام 

تابســتان در موردش صحبت شــد. مدت ها صرف زمان برای مذاکره با یحیی 

عطیه الله مراکشی بی فایده بود و پرسپولیس در حالی فصل را آغاز خواهد کرد 

که کســی هنوز اســم مدافع چپ خارجی این تیم را هم نمی داند، چه برسد 

به اینکه بیاید تمرین کند، آماده شود و به سطح اســتاندارد برسد. به نظر 

می رسد پرسپولیس حالا حالاها باید با حضور وحید امیری 36ساله 

در این پست کنار بیاید. با این همه گرفتاری، اگر گاریدو بتواند 

بر اوضاع مســلط شــود و کار را پیش ببرد، نشان 

خواهد داد مربی ارزشــمندی است.

استقلال خوزستان

شمشیر دو دم
استقلال تا دندان مسلح، چگونه همزمان برای جواد 

نکونام فرصت و تهدید است؟

میثم کریمی |  بدون تردید استقلال یک تابستان طلایی را پشت سر گذاشت؛ 
یک پنجره نقل وانتقالاتی بسیار موفق که اگرچه احتمالا هزینه سنگینی روی دست 
باشگاه گذاشته اما فعلا دنیا را به کام هواداران این تیم کرده است. فضای مجازی 
و شبکه های اجتماعی پر است از شــماتیک هایی که برخی استقلالی ها از ترکیب 
مطلوب فصل آینده طراحی می کنند و در همه آنها برای رقبا خط و نشان می کشند. 
پنجره ای که با حفظ نفرات و ساختار اصلی تیم آغاز شد و در ادامه با جذب بازیکنان 
مهمی همچون رامین رضاییان، ایمان سلیمی، محمدحسین اسلامی و میلاد زکی پور 
تداوم یافت، در نهایت با استخدام 2بازیکن خارجی خوش سابقه یعنی کاکوتا و اندونگ به 
پایان رسید تا خیلی ها بگویند این تیم برای قهرمانی در آسیا بسته شده است. با این همه 
اما، در اختیار داشتن چنین تیمی به طور همزمان برای جواد نکونام فرصت و تهدید است. 

چرا؟ عرض می کنیم.

چرا فرصت است؟  |   تشریح این مطلب، توضیح واضحات است؛ عین اینکه بگویی چرا روز، 
روشن است. هر مربی ای دوست دارد ســتاره های کارآمد بیشتری در اختیار داشته باشد. بازیکن، 
ابزار مربی است و جواد نکونام هم با گلایه های پرشمار فصل قبلش در مورد کیفیت برخی بازیکنان 
استقلال، آشکارا نشان داد نسبت به اهمیت این ابزار حساس است. او فصل گذشته به دفعات تکرار کرد 
استقلال برای چهارم یا پنجم شدن بسته شده اســت و اینگونه ارزش نایب قهرمانی پایان فصل تیمش را 
مضاعف کرد. تغییر مالکیت اما شرایطی به وجود آورد که آبی ها با توپ پر وارد نقل وانتقالات شدند و شاید به 
جرأت بتوان گفت بازار را شخم زدند. حالا جواد در همه پست ها بازیکنان دلخواهش را در اختیار دارد و گاهی 

حتی در یک پست، بیش از یک نفر با کیفیت بالا آماده اند به زمین بروند. چه چیزی بهتر از این؟

چرا تهدید است؟  |   در عین حال اما تیم بسیار قدرتمندی که برای نکونام بسته شده، انتظارات را هم از این مربی بالا 
می برد. فصل گذشته اگرچه آبی ها امتیاز بالایی به دست آوردند اما در مقاطعی دیده شد که هواداران و منتقدان از عملکرد 
فنی تیم راضی نبودند. این درست همان زمان هایی بود که تئوری »دست های خالی جواد« به کار می آمد و این مربی را نجات 
می داد. به عنوان مثال عملکرد فنی اســتقلال در هیچ یک از 2دربی رفت و برگشت چندان جالب نبود و مخصوصا در شهرآورد 
برگشت، انتقادات زیادی از نمایش بسیار تدافعی و محافظه کارانه تیم نکونام به عمل آمد. در مواجهه با همه این نقد و نظرها اما، بودند 
کسانی که ادعا می کردند با این بازیکنان بهتر از این نمی شود کار کرد. روشن است که این برگه برای فصل پیش رو در دست حامیان 
جواد نخواهد بود. تیم به قدری ستاره گرفته که هواداران انتظار دارند از همان اول با بهترین فوتبال برود بالا و پایین هم نیاید. هر چیزی جز 
این روند، می تواند جایگاه نکونام در استقلال را به خطر بیندازد. فراموش نکنیم بعد از پایان فصل گذشته هم حرف و حدیث های بسیار زیادی 

در مورد احتمال قطع همکاری با جواد وجود داشت و او نباید برای فصل جدید خودش را در موقعیتی قرار بدهد که دست مدیران را باز بگذارد.
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